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COINTELPRO - Black Liberation Movement  
 
 
 
 
 

CONTINUED  
 
 
 
 
 

COINTELPRO Against the Black Panther Party  
 
 
By the fall of 1968, the FBI felt it had identified the organization most 
likely to succeed as the catalyst of a united black liberation movement in 
the U.S. This was the Black Panther Party (BPP), originally established 
as the Black Panther Party for Self-Defense in the San Francisco Bay 
area city of Oakland by Merritt College students Huey P. Newton and 
Bobby Seale (a former RAM member) during October of 1966. On 
September 8,1968, J. Edgar Hoover let it be known in the pages of the 
New York Times that he considered the Panthers "the greatest [single] 
threat to the internal security of the country." 61 Shortly thereafter, 
William Sullivan sent the accompanying memo to George C. Moore, 
outlining a plan by which already-existing COINTELPRO actions against 
the BPP might "be accelerated."  
 
Although Sullivan utilized the habitual Bureau pretense that targets of 
such attention were "violence-prone" and making "efforts to perpetrate 
violence in the United States," the party’s predication -as evidenced in its 
Ten-Point Program- was in some ways rather moderate and, in any 
event, entirely legal. 62 Far from conducting "physical attacks on police," 
as Sullivan claimed, the Panthers were well-known to have anchored 
themselves firmly in the constitutional right to bear arms and effect 
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citizens arrests in order to curtail the high level of systematic (and 
generally quite illegal) violence customarily visited upon black inner city 
residents by local police. 63 More to the point, but left unmentioned by 
the FBI assistant director, was that the entire thrust of BPP organizing - 
reliance on the principle of armed selfdefense included - went to forging 
direct community political control over and economic self sufficiency 
within the black ghettos. 64 As has been noted elsewhere, "In late 1967, 
the Panthers initiated a free breakfast programme for black children, and 
offered free health care to ghetto residents." 65 By the summer of 1968, 
these undertakings had been augmented by a community education 
project and an antiheroin campaign. The party was offering a coherent 
strategy to improve the realities - both spiritual and material - of ghetto 
life. Consequently, black community perceptions of the BPP were 
radically different from those entertained by the police establishment 
(which the Panthers described as an "occupying army").  
 
 
 

Memo initiating COINTELPRO - BPP  
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A significant measure of the Black Panthers’ success was described in 
racist terms by Sullivan who noted that membership was "multiplying 
rapidly." Beginning with a core of five members in 1966, the BPP had 
grown to include as many as 5,000 members within two years, and had 
spread from its original Oakland base to include chapters in more than a 
dozen cities. 66 This seems due, not only to the appeal inherent in the 
Panthers’ combination of standing up for basic black rights in the face of 
even the most visible expressions of state power with concrete programs 
to upgrade inner city life, but to the party’s unique inclusiveness. 
Although the conditions for acceptance into the BPP were in some ways 
quite stringent, Newton and Seale had from the outset focused their 
recruiting and organizing efforts on what they termed "the lumpen" - a 
cast of street gangs, prostitutes, convicts and excons typically shunned 
by progressive movements - with an eye towards forming a new political 
force based upon this "most oppressed and alienated sector of the 
population" and activating its socially constructive energies. 67  
 
Also of apparent concern to the Bureau was the Panthers’ demonstrated 
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ability to link their new recruitment base to other important sectors of the 
U.S. opposition. 68 One of the party’s first major achievements in this 
regard came when Chairman Bobby Seale and Minister of Information 
Eldridge Cleaver managed to engineer the merger of SNCC with their 
organization, an event signified at a mass rally in Oakland on February 
17, 1968 when Stokely Carmichael was designated as honorary BPP 
Prime Minister, H. Rap Brown as Minister of justice and James Forman 
as Minister of Foreign Affairs. 69 As is demonstrated in the 
accompanying October 10, 1968 memo from Moore to Sullivan, the FBI 
quickly initiated a COINTELPRO effort to "foster a split between ... the 
two most prominent black nationalist extremist groups" through the 
media.  
 
The SNCC leadership was also targeted more heavily than ever. H. Rap 
Brown was shortly eliminated by being "charged with inciting a race riot 
in Maryland," allowed to make bail only under the constitutionally dubious 
proviso that he not leave the Borough of Manhattan in New York, "and 
was eventually sentenced to five years in a federal penitentiary [not on 
the original charge, but] for carrying a rifle across state lines while under 
criminal indictment." 70 Stokely Carmichael’s neutralization took a rather 
different form. Utilizing the services of Peter Cardoza, an infiltrator who 
had worked his way into a position as the SNCC leader’s bodyguard, the 
Bureau applied a "bad jacket," deliberately creating the false appearance 
that Carmichael was himself an operative. 71 In a memo dated July 10, 
1968, the SAC, New York, proposed to Hoover that:  
 
 

... consideration be given to convey the impression that 
CARMICHAEL is a CIA informer. One method of accomplishing 
[this] would be to have a carbon copy of an informant report 
supposedly written by CARMICHAEL to the CIA carefully 
deposited in the automobile of a close Black Nationalist friend ... It 
is hoped that when the informant report is read it will help promote 
distrust between CARMICHAEL and the Black Community ... It is 
also suggested that we inform a certain percentage of reliable 
criminal and racial informants that "we have it from reliable 
sources that CARMICHAEL is a CIA agent. It is hoped that the 
informants would spread the rumor in various large Negro 
communities across the land. 72  

 
Pursuant to a May 19,1969 Airtel from the SAC, San Francisco, to 
Hoover, the Bureau then proceeded to "assist" the BPP in "expelling" 
Carmichael through the forgery of letters on party letterhead. The gambit 
worked, as is evidenced in the September 5,1970 assertion by BPP head 
Huey P. Newton: ’We ... charge that Stokely Carmichael is operating as 
an agent of the CIA." 73  
 
 
 

Memo outlining tactic to split the BPP and SNCC.  
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Meanwhile, according to the New York SAC, his COINTELPRO 
technicians had followed up, using the target’s mother as a prop in their 
scheme:  
 
 

On 9/4/68, a pretext phone call was placed to the residence of 
STOKELY CARMICHAEL and in absence of CARMICHAEL his 
mother was told that a friend was calling who was fearful of the 
future safety of her son. It was explained to Mrs. CARMICHAEL 
the absolute necessity for CARMICHAEL to "hide out" inasmuch 
as several BPP members were out to kill him. Mrs. CARMICHAEL 
appeared shocked upon hearing the news and stated she would 
tell STOKELY when he came home. 74  
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Excerpt from July 10, 1968 memo proposing the bad-jacketing of 
SNCC/BPP leader Stokely Carmichael.  
 
 
 

  
 
 
Although there is no evidence whatsoever that a Panther "hit team" had 
been assembled to silence the accused informer, Carmichael left the 
U.S. for an extended period in Africa the following day, and the 
SNCC/Panther coalition was effectively destroyed.  
 
As all this was going on, Cleaver was developing another highly visible 
alliance, this one with "white mother country radicals," which he and 
Seale had initiated in December 1967. 75 This was with the so-called 
Peace and Freedom Party, which planned to place Cleaver - not only in 
his capacity as a leading Panther, but as the celebrated convict author of 
Soul on Ice 76 and parolee editor of Ramparts magazine on the 
California ballot as a presidential candidate during the 1968 election; his 
vice presidential candidate was slated to be SDS co-founder Tom 
Hayden, while Huey P. Newton was offered as a congressional 
candidate from his prison cell. 77 The ensuing campaign resulted in a 
wave of positive exposure for the BPP which the authorities were 
relatively powerless to counteract. Hence, Cleaver - the powerful writer 
and speaker at the center of it all - was targeted for rapid elimination.  
 
 

On April 6 [1968], two days after Martin Luther King was killed, 
Cleaver was in the Ramparts office in the late afternoon, dictating 
his article, "Requiem for Nonviolence." In a matter of hours he and 
other Panthers would be involved in a shootout with the Oakland 
police. Seventeen-year-old Bobby Hutton died, shot in the back 
moments after he and Eldridge, arms above their heads, stumbled 
out of the building where they’d taken refuge. Cleaver, who was 
wounded in the leg, was taken first to Oakland’s Highland 
Hospital; then to the Alameda County Courthouse where police 
made him lie on the floor while he was being booked; and finally, 
that same night, to San Quentin Hospital where a guard pushed 
him down a flight of stairs. He was brought to the state medical 
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facility at Vacaville and confined in the "hole." 78  

 
Although Cleaver was never convicted of any charge stemming from the 
firefight, and it soon became apparent that Ray Brown’s Oakland Panther 
Squad had deliberately provoked the incident, his "parole was quickly 
revoked, and for two months he sat at Vacaville. The [California] Adult 
Authority had exercised its authority to suspend or revoke parole without 
notice or hearing, basing its actions solely on police reports. Three 
parole violations were listed: possession of firearms, associating with 
individuals of bad reputation, and failing to cooperate with the parole 
agent." 79 But, when Charles Garry, Cleaver’s attorney, petitioned for a 
writ of habeas corpus, it was granted by state Superior Court Judge 
Raymond J. Sherwin, in Solano County (where Vacaville is located).  
 
Judge Sherwin almost immediately dismissed the claim that Cleaver had 
associated with persons of "bad reputation," noting that the adult 
authority had been unable to even list who was supposedly at issue. The 
noncooperation claim was also scuttled when Garry introduced evidence 
that the parole officer in question had consistently assessed Cleaver in 
written reports as "reliable" and "cooperative" since his release from 
prison. The state’s weapons possession claim also fell apart when the 
judge found that, "Cleaver’s only handling of a firearm [a rifle] was in 
obedience to a police command. He did not handle a hand gun at all." 80 
The judge concluded that:  
 
 

It has to be stressed that the uncontradicted evidence presented 
to this Court indicated that the petitioner had been a model 
parolee. The peril to his parole status stemmed from no failure of 
personal rehabilitation, but from his undue eloquence in pursuing 
political goals, goals which were offensive to many of his 
contemporaries. Not only was there absence of cause for the 
cancellation of his parole, it was the product of a type of pressure 
unbecoming, to say the least, to the law enforcement 
paraphernalia of the state. 81  

 
With that, Judge Sherwin ordered Cleaver’s release, a ruling which was 
immediately appealed by the adult authority to the state appellate court. 
The higher court, refusing to hear any evidence in the matter, simply 
affirmed "the arbitrary power of the adult authority to revoke parole." 82 
Consequently, despite having been shown to have engaged in no 
criminal activity at all, Cleaver was ordered back to San Quentin as of 
November 27,1968. Under such conditions, he opted instead to go into 
exile, first in Cuba, then Algeria and, eventually, France. 83 The 
immediacy of his talents, energy and stature were thus lost to the BPP - 
along with the life of Bobby Hutton, one of its earliest and most dedicated 
members - while the stage was set for a future COINTELPRO operation.  
 
 
 
Memo initiating the lethal COINTELPRO which pitted the US organization 
against the BPP. Note the similarity in method to that of Operation 
Hoodwink.  
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Anti-Panther COINTELPRO activities were directed not only at blocking 
or destroying the party’s coalition-building. They were, as the 
accompanying November 25,1968 memo from Hoover to the SAC, 
Baltimore, bears out, also devoted to exacerbating tensions between the 
BPP and organizations with which it had strong ideological differences. 
In the case of the so-called United Slaves (US), a black cultural 
nationalist group based primarily in southern California, this was done 
despite - or because of - "The struggle ... taking on the aura of gang 
warfare with attendant threats of murder and reprisal." What was meant 
by the Bureau "fully capitalizing" on the situation is readily attested by the 
accompanying November 29 memo to Hoover from the SAC, Los 
Angeles, proposing the sending of an anonymous letter - attributed to the 
Panthers - "revealing" a fictional BPP plot to assassinate US head Ron 
Karenga. The stated objective was to provoke "an US and BPP 
vendetta." A number of defamatory cartoons - attributed to both US and 
the BPP, with each side appearing to viciously ridicule the other - were 
also produced and distributed within local black communities by the Los 
Angeles and San Diego FBI offices.  
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Samples of the sorts of cartoons produced and distributed by the FBI in 
southern California to provoke violence between US and the BPP.  
 
 
 

  
 
 
 
 
Portion of memo highlighting continuing efforts to foster violence between 
US and the BPP. Note simultaneous operations being conducted to split 
the BPP from its support base in the Peace and Freedom Party as well as to 
foment dicord among the Panthers themselves.  
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Excerpt from an August 20,1969 report summarizing the 
"accomplishments" and plans for the BPP/US COINTELPRO in San Diego.  
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On January 17,1969, these tactics bore their malignant fruit when Los 
Angeles BPP leaders Alprentice "Bunchy" Carter and Jon Huggins were 
shot to death by US members George and Joseph Stiner, and Claude 
Hubert, in a classroom at UCLA’s Campbell Hall. Apparently at the FBI’s 
behest, the Los Angeles Police Department (LAPD) followed up by 
conducting a massive raid - 75 to 100 SWAT equipped police 
participated - on the home of Jon Huggins’ widow, Ericka, on the evening 
of his death, an action guaranteed to drastically raise the level of rage 
and frustration felt by the Panthers assembled there. The police 
contended that the rousting of Ericka Huggins and other surviving LA-
BPP leaders was intended to "avert further violence," a rationale which 
hardly explains why during the raid a cop placed a loaded gun to the 
head of the Huggins’ six-month-old baby, Mai, laughed and said "You’re 
next." 84 In the aftermath, southern California COINTELPRO specialists 
assigned themselves "a good measure of credit" for these 
"accomplishments," and proposed distribution of a new series of 
cartoons - including the accompanying examples - to "indicate to the 
BPP that the US organization feels they are ineffectual, inadequate, and 
riddled with graft and corruption." 85  
 
The idea was approved and, as is shown in the accompanying excerpts 
from an August 20,1969 report by the San Diego SAC to Hoover, 
obtained similar results.  
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The BPP/US COINTELPRO continued in the east.  
 
 

  
 
 
Among the "tangible results" which the SAC found to be "directly 
attributable to this program" were "shootings, beatings, and a high 
degree of unrest ... in the ghetto area." At another point, he noted that 
one of the shootings had resulted in the death of Panther Sylvester Bell 
at the hands of US gunmen on August 14 (another San Diego Panther, 
John Savage, had also been murdered by US on May 23), and 
announced that, apparently on the basis of such a resounding success, 

Page 13 of 44The COINTELPRO PAPERS - Chapter 5: COINTELPRO - Black Liberation Moveme...

12/26/2002http://ndnrights.org/cointelpro/cp5b.html



"a new cartoon is being considered in the hopes that it will assist in the 
continuance of the rift between the BPP and US."  
 
The Newark field office also joined in the act, as is attested by the 
accompanying October 2,1969 memo from the SAC in that city to 
Hoover, and the cartoon which corresponds to it. Newark credited the 
COINTELPRO with three other Panther murders as of September 30, 
1969, when it sent an anonymous letter to the local BPP chapter warning 
them to "watch out: Karenga’s coming," and listing a national "box score" 
of "US - 6, Panthers - 0." 86 While this seems to have been the extent of 
the fatalities induced through the COINTELPRO operation - a body count 
which in itself would not have proven crippling to either side of the 
dispute - such FBI activities did, as cultural nationalist leader Amiri 
Baraka (s/n: LeRoi Jones) has pointed out, help solidify deep divisions 
within the radical black community as a whole which took years to 
overcome, and which effectively precluded the possibility of unified 
political action within the black liberation movement. 87  
 
As has been noted elsewhere, one "of the FBI’s favorite tactics was to 
accuse the Panthers and other black nationalists of anti-Semitism, a 
tactic designed to destroy the movement’s image ’among liberal and 
naive elements.’ Bureau interest in anti-Semitism grew during the 
summer of 1967 at the National Convention for a New Politics, when 
SNCC‘s James Forman and Rap Brown led a floor fight for a resolution 
condemning Zionist expansion. The convention’s black caucus 
introduced the resolution, and SNCC emerged as the first black group to 
take a public stand against Israel in the Mid-East conflict." 88 In New 
York, as is revealed in the accompanying September 10, 1969 memo, 
this assumed the form of sending anonymous letters to Rabbi Meir 
Kahane of the neo-fascistic Jewish Defense League in hopes that the 
"embellishment" of "factual information" within the missives might 
provoke Kahane’s thugs "to act" against the BPP.  
 
Comparable methods were used in Chicago, where BPP leader Fred 
Hampton was showing considerable promise in negotiating a working 
alliance with a huge black street gang known as the Blackstone Rangers 
(or Black P. Stone Nation). As is demonstrated in the accompanying 
January 30,1969 letter from Hoover to Marlin Johnson, the Chicago SAC 
(see page 138), this "threat" prompted the local COINTELPRO section to 
propose - and Hoover to approve - the sending of an anonymous letter to 
Ranger head Jeff Fort, falsely warning that Hampton had "a hit [murder 
contract] out on" him as part of a Panther plot to take over his gang. 
What the Bureau expected to result from the sending of this missive had 
already been outlined by Johnson in a memo to Hoover on January 10:  
 
 

It is believed that the [letter] may intensify the degree of animosity 
between the two groups and occasion Forte [sic] to take 
retaliatory action which could disrupt the BPP or lead to reprisals 
against its leadership ... Consideration has been given to a similar 
letter to the BPP alleging a Ranger plot against the BPP 
leadership; however, it is not felt that this would be productive 
principally because the BPP ... is not believed to be as violence 
prone as the Rangers, to whom violent type activity - shooting and 
the like - is second nature [emphasis added].  

 
 
 
Memo proposing anonymous letter to provoke conflict between the Jewish 
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Defense League and the BPP. Text of letter follows.  
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The FBI’s concern in the matter was not, as Hoover makes abundantly 
clear in his letter, that someone might be killed as a consequence of 
such "disruptive activities," but that a properly nondescript envelope be 
employed in the mailing of the bogus letter in order that "any tangible 
results obtained" could not be "traced back to" the Bureau. 89 Similar 
tactics were employed to block or "destabilize" emerging alliances 
between the Chicago BPP and another black gang, the Mau Maus 
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(unrelated to Kenyatta’s Harlem-based organization), as well as the 
already politicized Puertorriqueno Young Lords, a white street gang 
called the Young Patriots, and even SDS, the white radical organization. 
90 The letter-writing COINTELPRO had a significant impact in preventing 
Hampton from consolidating the city-wide "Rainbow Coalition" he was 
attempting to establish at the time, but it failed to bring about his physical 
liquidation.  
 
 
 
Letter authorizing sending of bogus letter to Chicago gang leader Jeff Fort 
in hopes that it will provoke violent retaliation against city BPP head Fred 
Hampton.  
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Hence, in mid-November 1969, COINTELPRO specialist Roy Mitchell 
met with William O’Neal, a possibly psychopathic infiltrator/provocateur 
who had managed to become Hampton’s personal bodyguard and chief 
of local BPP security, at the Golden Torch Restaurant in downtown 
Chicago. The agent secured from O’Neal the accompanying detailed 
floorplan of Hampton’s apartment, including the disposition of furniture, 
and denotation of exactly where the BPP leader might be expected to be 
sleeping on any given night. Mitchell then took the floorplan to Richard 
Jalovec, overseer of a special police unit assigned to State’s Attorney 
Edward V. Hanrahan; together, Mitchell and Jalovec met with police 
sergeant Daniel Groth, operational commander of the unit, and planned 
an "arms raid" on the Hampton residence. 91  
 
 
 
Floor plan of Hampton’s apartment provided by FBI infiltrator William 
O’Neal in order to pinpoint targets during the Panther leader’s 
assassination.  
 

  

On the evening of December 3,1969, shortly before the planned raid, 
infiltrator O’Neal seems to have slipped Hampton a substantial dose of 
secobarbital in a glass of kool-aid. The BPP leader was thus comatose in 
his bed when the fourteen-man police team - armed with a 
submachinegun and other special hardware - slammed into his home at 
about 4 a.m. on the morning of December 4. 92 He was nonetheless shot 
three times, once more-or-less slightly in the chest, and then twice more 
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in the head at point-blank range. 93 Also killed was Mark Clark, head of 
the Peoria, Illinois, BPP chapter. Wounded were Panthers Ronald "Doc" 
Satchell, Blair Anderson and Verlina Brewer. Panthers Deborah Johnson 
(Hampton’s fiancee eight months pregnant with their child), Brenda 
Harris, Louis Truelock and Harold Bell were uninjured during the 
shooting. 94 Despite the fact that no Panther had fired a shot (with the 
possible exception of Clark, who may have squeezed off a single round 
during his death convulsions) while the police had pumped at least 98 
rounds into the apartment, the BPP survivors were all beaten while 
handcuffed, charged with "aggressive assault" and "attempted murder" of 
the raiders, and held on $100,000 bond apiece. 95  
 
A week later, on December 11, Chicago COINTELPRO section head 
Robert Piper took a major share of the "credit" for this "success" in the 
accompanying memo, informing headquarters that the raid could not 
have occurred without intelligence information, "not available from any 
other source," provided by O’Neal via Mitchell and himself. He 
specifically noted that "the chairman of the Illinois BPP, Fred Hampton," 
was killed in the raid and that this was due, in large part, to the 
"tremendous value" of O’Neal’s work inside the party. He then requested 
payment of a $300 cash "bonus" to the infiltrator for services rendered, a 
matter quickly approved at FBI headquarters. 96  
 
The Hampton-Clark assassinations were unique in that the cover stories 
of involved police and local officials quickly unraveled. Notwithstanding 
the FBI’s best efforts to help "keep the lid on," there was a point when 
the sheer blatancy of the lies used to "explain" what had happened, the 
obvious falsification of ballistics and other evidence, and so on, led to the 
indictment of State’s Attorney Hanrahan, Jalovec, and a dozen Chicago 
police personnel for conspiring to obstruct justice. This was dropped by 
Chicago Judge Phillip Romitti on November 1, 1972 as part of a quid pro 
quo arrangement in which remaining charges were dropped against the 
Panther survivors. The latter then joined the mothers of the deceased in 
a $47 million civil rights suit against not only the former state defendants, 
but a number of Chicago police investigators who had "cleared" the 
raiders of wrongdoing, and the FBI as well. 97  
 
 
 
Airtel recommending cash bonus be paid infiltrator O’Neal for services 
rendered in the Hampton-Clark assassinations. The money was quickly 
approved.  
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The Bureau had long-since brought in ace COINTELPRO manager 
Richard G. Held, who replaced Marlin Johnson as Chicago SAC, in order 
to handle the administrative aspects of what was to be a monumental 
attempted cover-up. But even his undeniable skills in this regard were 
insufficient to gloss over the more than 100,000 pages of relevant 
Bureau documents concerning Hampton and the Chicago BPP he 
claimed under oath did not exist. Finally, after years of resolute perjury 
and stonewalling by the FBI and Chicago police, as well as directed 
acquittals of the government defendants by U.S. District Judge J. Sam 
Perry (which had to be appealed and reversed by the Eighth Circuit 
Court), People’s Law Office attorneys Flint Taylor, Jeff Haas and Dennis 
Cunningham finally scored. In November 1982, District Judge John F. 
Grady determined that there was sufficient evidence of a conspiracy to 
deprive the Panthers of their civil rights to award the plaintiffs $1.85 
million in damages. 98  
 
The Hampton-Clark assassinations were hardly an isolated 
phenomenon. Four days after the lethal raid in Chicago, a similar 
scenario was acted out in Los Angeles. In this instance, the FBI utilized 
an infiltrator named Melvin "Cotton" Smith who, like O’Neal, had become 
the chief of local BPP security. Like O’Neal, Smith provided the Bureau 
with a detailed floorplan - albeit, in the form of a cardboard mock-up 
rather than a mere diagram - of the BPP facility to be assaulted. Forty 
men from the LAPD SWAT squad were employed, along with more than 
100 regular police as "backup" in the 5:30 a.m. attack on December 8, 
1969. This time, however, the primary target, LA Panther leader Elmer 
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"Geronimo" Pratt, was not in his assigned spot. Unbeknownst to the 
police, he had decided to sleep on the floor alongside his bed on the 
night of the raid; consequently, the opening burst of gunfire which was 
apparently supposed to kill him missed entirely. 99 Another major 
difference between the events in Chicago and those in LA was that, in 
the latter, a sufficient number of Panthers were awake when the shooting 
started to mount an effective resistance: 100  
 
 

The Panthers chose to defend themselves, and for four hours 
they fought off the police, refusing to surrender until press and 
public were on the scene. Six were wounded. Thirteen were 
arrested. Miraculously, none of them were killed." 101  

 
As in Chicago, the raiders were headed, not by a SWAT or regular police 
commander, but by a coordinator of the local police Red Squad. The Los 
Angeles raid was led by Detective Ray Callahan, a ranking member of 
the LAPD Criminal Conspiracy Section (CCS), a Panther-focused 
"subversives unit" tightly interlocked with the local FBI COINTELPRO 
section, headed by Richard Wallace Held, son of Chicago SAC Richard 
G. Held. 102 Also as in Chicago, the Panthers were immediately charged 
with "assaulting the police," an accusation which received considerable 
media play until it was quietly dropped when the matter was finally 
decided by a jury - and the defendants acquitted on December 23,1971. 
103 Pratt, meantime, spent a solid two months in the LA County Jail in 
the wake of the firefight, until his $125,000 bond money could be raised. 
104  
 
As the U.S. Attorney in San Francisco put it at the time, pointing to a 
special "Panther unit" created by the Justice Department specifically to 
assist federal/local .cooperation" in "containing" the black liberation 
movement, "Whatever they say they’re doing, they’re out to get the 
Panthers." 105 Hence, although many antiPanther actions around the 
country appeared to be purely local police initiatives, most were actually 
coordinated by the FBI’s COINTELPRO operatives in each locality. By 
1969, a uniform drumbeat of anti-BPP repression was readily apparent 
across the nation:  
 
 

From April to December, 1969, police raided Panther 
headquarters in San Francisco, Chicago, Salt Lake City, 
Indianapolis, Denver, San Diego, Sacramento and Los Angeles, 
including four separate raids in Chicago, two in San Diego and 
two in Los Angeles. Frequently Panthers were arrested during 
these raids on charges such as illegal use of sound equipment, 
harboring fugitives, possessing stolen goods and flight to avoid 
prosecution, and later released. In September, 1969, alone, police 
across the nation arrested Panthers in forty-six separate incidents 
[at least 348 were arrested during the whole year] ... Police raids 
frequently involved severe damage to Panther headquarters. 
Thus during a raid in Sacramento in June, 1969, in search of an 
alleged sniper who was never found, police sprayed the building 
with teargas, shot up the walls, broke typewriters and destroyed 
bulk food the Panthers were distributing free to ghetto children. 
Sacramento Mayor Richard Marriot said he was "shocked and 
horrified" by the "shambles" he reported police had left behind. 
During raids on Panther headquarters in Philadelphia in 
September, 1970, police ransacked the office, ripped out 
plumbing and chopped up and carted away furniture. Six Panthers 
were led into the street, placed against a wall and stripped as 
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Police Chief [later mayor] Frank Rizzo boasted to newsmen, 
"Imagine the big Black Panthers with their pants down." 106  

 
 
 
 
Airtel from J. Edgar Hoover reprimanding the San Francisco office for its 
lack of vigor in pursuing COINTELPRO operations against the BPP.  
 
 

Page 22 of 44The COINTELPRO PAPERS - Chapter 5: COINTELPRO - Black Liberation Moveme...

12/26/2002http://ndnrights.org/cointelpro/cp5b.html
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Even in the "out back" of Nebraska, the story was the same:  
 
 

In August 1971, FBI agents and local police arrested two Black 
Panthers in Omaha ... David Rice and Ed Poindexter, on charges 
of killing a local policeman. In subsequent investigations by 
Amnesty International and other human rights agencies, it was 
revealed that the FBI had collected over 2000 pages of 
information on the Omaha chapter of the Black Panthers, and that 
the actual murderer of the police officer was a former drug addict 
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who was soon released by authorities, and who subsequently 
"disappeared." Both Rice and Poindexter were convicted, 
however, and still remain in federal penitentiaries. 107  

 
The pressure placed upon the party through such "extralegal legality" 
was enormous. As Panther attorney Charles Garry observed in 1970,  
 
 

In a period of two years - December, 1967 to December, 1969 - 
the Black Panther Party has expended in bail-bond premiums 
alone -just the premiums, that is, money that will never be 
returned - a sum in excess of $200,000! How many breakfasts or 
lunches for hungry children, how much medical attention sorely 
needed in the ghetto communities would that $200,000 have 
furnished? ... In the same two-year period, twenty-eight Panthers 
were killed ... Let me cite some additional statistics, though for a 
complete record, I would recommend you consult the special 
issue of The Black Panther (February 21,1970) entitled, "Evidence 
and Intimidation of Fascist Crimes by U.S.A." Between May 2, 
1967 and December 25, 1969 charges were dropped against at 
least 87 Panthers arrested for a wide variety of so-called 
violations of the law. Yet these men and women were kept in 
prison for days, weeks and months even though there was 
absolutely no evidence against them, and they were finally 
released. At least a dozen cases involving Panthers have been 
dismissed in court. In these cases, the purpose has clearly been 
to intimidate, to frighten, to remove from operation and activities 
the Panthers, and to hope the [resultant public] hysteria against 
the Black Panther Party would produce convictions and 
imprisonments. 108  

 
By 1970, what was occurring was evident enough that Mayor Wes 
Uhlman of Seattle, when his police were approached by agents in the 
local FBI office about rousting the city’s BPP chapter, publicly announced 
that, "We are not going to have any 1932 Gestapo-type raids against 
anyone." 109 Even SAC Charles Bates in San Francisco had attempted 
to protest at least the extent of what the Bureau was doing to the 
Panthers. For his trouble, Bates received the accompanying May 27, 
1969 Airtel from Hoover informing him that he had "obviously missed the 
point" and that his outlook was "not in line with Bureau objectives." The 
director also used the opportunity to order Bates to target the BPP 
Breakfast for Children Program in the Bay Area. Hoover then unleashed 
William Sullivan to pull Bates’ office back in line:  
 
 

Sullivan gave Bates two weeks to assign his best agents to the 
COINTELPRO desks and get on with the task at hand: "Eradicate 
[the Panthers’] ’serve the people’ programs ... So [Charles] Gain, 
[William] Cohendet, and the other four agents assigned to the 
BPP squad supervised the taps and bugs on Panther homes and 
offices; mailed a William F. Buckley, Jr., column on the Panthers 
to prominent citizens in the Bay area; tipped off San Francisco 
Examiner reporter Ed Montgomery to Huey Newton’s posh 
Oakland apartment overlooking Lake Merritt; disrupted the 
breakfast-for-children program "in the notorious Haight-Ashbury 
District" and elsewhere by spreading a rumor "that various 
personnel in [Panther] national headquarters are infected with 
venereal disease," tried to break up Panther marriages with letters 
to wives about affairs with teenage girls; and assisted with a plan 
to harass the Panthers’ attorney, Charles Garry ... They carried 
out dozens of other counterintelligence operations as well. 110  
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As should be obvious from the Rice, Poindexter and other cases already 
mentioned, spurious criminal prosecution was a favorite tactic used in 
neutralizing the BPP leadership. For instance, in 1969 Black Panther 
Chairman Bobby Seale was charged along with seven other Chicago 
conspiracy defendants, "although he had only the most tangential 
connection with the demonstrations during the Democratic Convention in 
Chicago during August of 1968 [which precipitated a major police riot in 
full view of national television, and for which the conspiracy charges 
were ostensibly brought], having been flown in at the last moment as a 
substitute speaker, given two speeches and left." 111 Predictably, the 
charges came to nothing, but not before Seale was denied the right to 
represent himself at trial, and the country was treated to the spectacle of 
a major Panther leader bound to his chair and gagged in open court." 112  
 
Meanwhile, on August 21, 1969 - before the Chicago trial even began - 
Seale was arrested in California in connection with the alleged New 
Haven, Connecticut torture-slaying of Alex Rackley, a Panther recruit 
from New York. Eleven other Panthers (mostly members of the New 
Haven BPP chapter) were indicted as well. 113 The main witness against 
Seale and the others turned out to be one of the defendants, George 
Sams, a police infiltrator and former psychiatric patient who had worked 
his way into a position in the Panther security apparatus before being 
expelled from the party by Seale. 114 As it turned out, Sams had 
accused Rackley of being an informer and had himself carried the bad-
jacketing effort through a week-long interrogation during which the young 
recruit was chained to a bed and scalded with boiling water. Sams had 
then killed him, dumping the body in a swampy area where it was soon 
discovered by fishermen." 115  
 
In the aftermath, one New Haven Panther, Warren Kimbro, pled guilty to 
second degree murder, not for having killed Rackley, but for not having 
prevented his death; he was sentenced to life in prison." 116 A second, 
Lonnie McLucas, was tried alone, convicted of conspiracy to murder and 
sentenced to 15 years. 117 Sams, the actual killer, was also eventually 
given a life sentence, despite his various police connections. 118  
 
Although it was plain that the culprits in this ugly matter had been dealt 
with - even New Haven Police Chief James F. Ahern stated publicly that 
there was no evidence that Bobby Seale had been involved in Rackley’s 
death" 119 - the state proceeded to bring Seale, along with Ericka 
Huggins (widow of assassinated LA Panther leader Jon), another 
"notable," to trial. Apparently, the hope was that the earlier confession 
and convictions would have tempered public sentiment against the BPP 
to such an extent that these defendants would be found guilty on the 
basis of party membership alone. In this the government was 
disappointed when the "jury in the trial was ready to acquit Seale but ... 
two jurors refused to vote for acquittal unless [Ericka Huggins] was 
convicted. [judge Harold M. Mulveny then] ordered both cases dismissed 
[on May 24, 19711 when the jury reported it was hopelessly deadlocked." 
120 State apologists promptly claimed "justice" had been served, but by 
then Seale had served more than two years in maximum security lockup 
without bail, much of it in solitary confinement, without ever having been 
convicted of anything at all, and was never really able to resume his 
former galvanizing role in the party. 121  
 
While this was going on, in "August, 1969, three Black Panthers were 
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arrested while riding in a car with a New York City undercover agent, 
Wilbert Thomas, and charged with a variety of offenses including 
conspiracy to rob a hotel, attempted murder of a policeman and illegal 
possession of weapons. During the trial, it developed that Thomas had 
supplied the car, had drawn a map of the hotel -the only tangible 
evidence tying the Panthers to the robbery scheme - and had offered to 
supply the guns. The Panthers were eventually convicted only of a 
technical weapons charge, based on the fact that a shotgun, which the 
Panthers said had been planted by Thomas, was found in the car." 122  
 
Moving ahead, the "FBI pressured the Justice Department to get on with 
the conspiracy prosecutions," either in federal court or by assisting local 
prosecutors. 123 One result was that: "In May, 1971, the so-called 
Panther Twenty One’ were acquitted in New York City of charges of 
having conspired to bomb department stores, blow up police stations and 
murder policemen; a number of the defendants had been held in jail for 
over two years under $100,000 bails." 124 This was the 10% cash 
requirement associated with total bonds of $1,000,000 per defendant, 
making their aggregate bond a staggering $21,000,000! They had been 
indicted on April 2, 1969, largely on the basis of accusations tendered by 
three police infiltrators, Eugene Roberts, Carlos Ashwood (aka: Carl 
Wood) and Ralph White (aka: Sudan Yedaw). Their testimony literally fell 
apart in court. 125 The jury deliberated "less than an hour" in acquitting 
the defendants of all 156 charges levied against them by New York 
County District Attorney Frank Hogan and Assistant District Attorney 
Joseph A. Phillips on the basis of "evidence" provided by "New York 
police officers and FBI agents." 126 But, as had been the case with 
Seale, the Panther 21 had been held under maximum security conditions 
- many in solitary confinement - for months on end, even though they 
were ultimately shown to have been innocent of the accusations leveled 
against them. 127 The New York BPP chapter virtually disintegrated 
during the extended mass incarceration of its entire leadership.  
 
 
 
Memo reporting on the progress of a COINTELPRO utilizing disinformation 
and anonymous letters to foment a split between the international section 
of the BPP, headed by Eldridge Cleaver in ALgiers, and Huey P. Newton’s 
organization based in Oakland, California. The operation was continued 
with lethal results.  
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By the beginning of 1970, "the Black Panther Party had been severely 
damaged by arrests, trials, shootouts and police and FBI harassment 
which had jailed, killed or exiled most of the top leadership of the party. 
Nevertheless, in March 1970, the FBI initiated what the Senate 
Intelligence Committee has labelled a ’concerted program’ to drive a 
permanent wedge between two factions in the party, one supporting 
Eldridge Cleaver [exiled in Algeria] ... and the other supporting [Huey P.] 
Newton, then still in jail." 128 As can be seen in the accompanying May 
14, 1970 memo from George C. Moore to William C. Sullivan, this was 
approached in a quite deliberate fashion through the use of forged and/or 
anonymous letters and the like. And, as is brought out clearly in the 
accompanying September 16, 1970 Airtel (see document) from the 
director to three SACs, the Bureau considered it "immaterial whether 
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facts exist to substantiate" the sorts of charges it was introducing into the 
BPP communications network.  
 
 
 
Excerpt from a September 16, 1970 Airtel from Hoover informing his 
COINTELPRO operatives that outright lies were appropriate content for 
anonymous letters, and that murder was an appropriate outcome to such 
an operation so long as the cause could not be traced back to the Bureau.  
 
 

  
 
 
The sorts of repression which had already been visited upon the BPP 
had inevitably engendered among party members a strong sense of 
being in a battle for sheer physical survival, a matter lending potentially 
lethal implications to FBIfostered rumors that given individuals or groups 
of Panthers were, say, police agents. That Hoover and his men were well 
aware these sorts of tactics could have fatal results for at least some of 
those targeted is readily discernable on the second page of the 
September 16 Airtel. As may be seen rather plainly, Hoover disapproved 
the sending of a particular anonymous letter only because, if it were 
traced back to its source, its wording might "place the Bureau in the 
position of aiding and abetting in a murder by the BPP." His instructions 
were simply to reword the letter in such a way as to accomplish the same 
result while leaving the FBI a window of "plausible deniability" in the 
event a homicide did in fact result. While there is no evidence that David 
Hilliard ever actually responded to COINTELPRO manipulation by 
attempting to have Newton killed, murders did result:  
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[In New York] Robert Weaver, a Cleaverite, was shot dead on a 
Harlem street comer in early March [1971 ]. A month later persons 
unknown entered the Queens County office of the Black Panther 
Party, a Newtonite enclave, bound up Samuel Napier, circulation 
manager of The Mack Panther, taped his eyes and mouth, laid 
him face down on a cot, and shot off the back of his head. 129  

 
At least three other murders, all in California, seem likely to have been 
directly related to this aspect of the FBI’s anti BPP COINTELPRO. These 
were the execution of LA-BPP member Fred Bennett at some point in 
early 1970 (Bennett’s body was never found), Sandra Lane "Red" Pratt 
(Geronimo Pratt’s wife) in LA on January 13,1972, and the execution-
style slaying of former Newton bodyguard Jimmy Carr by LA Panthers 
Lloyd Lamar Mims and Richard Rodriguez in San Francisco on April 6, 
1972. 130 In the case of Fred Bennett, rather than conducting any 
serious investigation into his death the Bureau used it as a prop - as the 
accompanying February 17, 1971 teletype from the SAC, San Francisco 
to Hoover indicates - in the penning of a bogus letter to Panther Field 
Marshall Don Cox ("D.C.") in Algeria as a means to "further exploit 
dissension within the BPP." Bennett’s murder remains "unsolved," as 
does that of Sandra Lane Pratt.  
 
 
 
 
Teletype proposing forged letter playing upon the murder of Fred Bennett 
as a means of widening the "Newton-Cleaver split." As the document 
continues it becomes clear that the gambit is also part of a COINTELPRO to 
isolate LA-BPP leader Geronimo Pratt.  
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Such atrocities cannot be separated from the FBI’s intervention to 
exacerbate the "Newton-Cleaver Split," a COINTELPRO initiative which 
was by then in full swing, as was made clear in a January 1, 1971 
teletype from the San Francisco SAC to Hoover. The forged letter 
proposed in this teletype reads as follows:  
 
 

Eldridge, I know you have not been told what has been 
happening lately. It is a shame that a person, as well-placed 
as I am and so desirous of improving our Party, cannot by 
present rules travel to or communicate with you. I really don’t 
know where you stand in relationship to our leaders and 
really am not confident you would protect me in the event of 
exposure. Since this is my life-work, just let me say I have 
worked long and well in your behalf in the past, and for the 
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Party in many places on Planet Earth.  
 

Things around Headquarters are dreadfully disorganized with 
the Comrade Commander not making proper decisions. The 
newspaper is in shambles. No one knows who is in charge. 
The Foreign Department gets no support. Brothers and 
sisters are accused of all sorts of things. The point of all this 
is to say I fear there is rebellion working just beneath the 
surface. You may know the story about "G" and his gang. I 
believe that people like "G" have many sympathizers who are 
not yet under suspicion but who should be. They have 
friends right in Headquarters where the Minister chooses to 
ignore them.  
 

I am disturbed because I, myself, do not know which way to 
turn. While I think the Comrade Commander is weak, yet I do 
not like the evidences of disloyalty I see. I may be wrong but I 
think the core of this disloyalty (maybe you think what I 
consider disloyalty is actually supreme loyalty to the ideals 
of the Party rather than the leader himself) is with persons 
formerly close to the Field Marshall. If only you were here to 
inject some strength into the Movement, or to give some 
advice. One of two steps must be taken soon and both are 
drastic. We must either get rid of the Supreme Commander or 
get rid of the disloyal members. I know the brothers mean 
well but I fear the only sensible course that the Party can take 
is to initiate strong and complete action against the rebels, 
exposing their underhanded tricks to the community. Huey is 
really all we have right now and we can’t let him down, 
regardless of how poorly he is acting, unless you feel 
otherwise. Remember he is still able to bring in the bread.  
 
- Comrade C  

 
The letter was attributed by the Bureau to party member Connie 
Matthews ("Comrade C"), and designed - according to the text of the 
remainder of the teletype - not only to cause general "turmoil among the 
top echelon [of the BPP; e.g.: by casting doubt upon Field Marshall Don 
Cox, a Cleaver ally]," but to specifically target LA Panther leader 
Geronimo Pratt ("G") for suspicion by the Cleaver faction. Note the call 
for "drastic action" in the letter. This, after at least one Panther (Fred 
Bennett) was already thought to have been killed as a result of the 
Bureau’s deliberate heightening of tensions attending "the split," and in 
the context of a lively internal dialogue among COINTELPRO planners 
concerning the probability that others would die if such tactics were 
continued. Under the circumstances, there can be little doubt as to the 
Bureau’s intent in approving and sending the bogus missive.  
 
 
 
Memo targeting Geronimo Pratt and his lieutenant John William "Long 
John" Washington for neutralization, denying "unity of action" to the LA-
BPP.  
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Concerning Pratt, he had already been the target of a similar 
COINTELPRO operation which had led to his formal expulsion (as a 
"police agent" and/or a "Cleaverite") by the Newton faction on January 
23, 1971. 131 This earlier operation, handled by LA COINTELPRO 
section head Richard W. Held and two subordinates, Richard H. Bloeser 
and Brendan Cleary, included the high priority targeting of Pratt - as one 
of the 100-odd "Key Activists" selected for inclusion in the Bureau’s Black 
Nationalist Photo Album - and LA-BPP associate John William 
Washington for discrediting as part of the overall strategy to "deny unity 
of action" to the Panthers, a matter brought out in the accompanying 
January 28 memo and June 26, 1970 teletype from the SAC, Los 
Angeles, to the director (see document below)  
 
 
 
Teletype denoting Geronimo Pratt’s inclusion in the Black Nationalist Photo 
Album, his refusal to cooperate with the FBI as a "Racial Informant," and 
the Bureau’s consequent intention to bad-jacket him.  
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This tied to a second dimension of a campaign to neutralize the LA party 
leader which saw him charged on December 16, 1970 with the so-called 
"Tennis Court Murder" (committed on December 18, 1968 in Santa 
Monica, California). 132 The "evidence" linking Pratt to the crime was 
primarily that of an FBI infiltrator, Julius C. "Julio" Butler, who was to 
perjure himself during the ensuing trial by testifying that he had had no 
paid association with any police agency since joining the BPP. 133 At 
trial, the FBI also denied the existence of ELSURS logs concerning its 
wiretapping and other electronic surveillance of the Panther national 
headquarters in Oakland, a record which would have established that 
Pratt was in the San Francisco Bay area, some 350 miles north of Santa 
Monica, on the evening the murder occurred. When the monitoring was 
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later revealed, the Bureau claimed that its logs covering the twoweek 
period which might have exonerated Pratt had been "lost." 134 The 
upshot of the Bureau’s bad-jacketing COINTELPRO was that during the 
course of his trial, the target was isolated from the legal support which 
might have accrued from his former party associates, both within the 
Newton faction and - to some extent at least - the Cleaver faction as well. 
He was thus convicted, and sentenced to life imprisonment. 135 At 
present, he remains incarcerated at San Quentin. 136  
 
 

An equally troubling case in New York involve[s] another 
COINTELPRO target, (Richard] Dhoruba Moore. A codefendant in 
the Panther 21 case who believed Newton had ordered his 
assassination, Moore jumped bail, fled the country, and was 
acquitted in absentia in March 1971. Police officers arrested him 
three months later at an after hours club in the Bronx, booking him 
as a John Doe. The officers also confiscated a .45 calibre [sub] 
machine gun at the club. When they discovered Moore’s identity, 
they charged him with the attempted murder of two patrolmen 
[Thomas Curry and Nicholas Binetti] who had been assigned to 
guard the Riverside Drive home of Panther 21 prosecutor Frank 
Hogan. Moore was indicted, tried, and convicted, with the court 
handing down a sentence of twenty five years to life. The question 
that [goes] to the heart of the criminal justice system ha[s] less to 
do with Dhoruba Moore’s guilt or innocence than whether he 
received a fair trial. 137  

 
A similar case is that of the "New York Three" - Herman Bell, Anthony 
"Jalil" Bottom and Albert "Nuh" Washington, members of the New York 
BPP chapter and alleged Black Liberation Army (BLA) members - 
sentenced to serve 25 year-to-life prison terms in 1975 for the 1971 
shooting deaths of NYPD patrolmen Waverly Jones and Joseph 
Piagentini. Only much later, during the early ’80s, did it begin to come out 
that the FBI had carefully concealed significant exculpatory material such 
as a ballistics report showing conclusively that the crucial piece of 
"physical evidence" introduced at trial - a .45 caliber automatic pistol in 
Bell’s possession at the time of his arrest - was not (as prosecutors 
claimed) the weapon used to kill the policemen. Suppressed Bureau 
documents also record that a key government witness, Ruben Scott, was 
first tortured and then offered a deal on a pending murder charge against 
him in exchange for his "cooperation" against the three in court; Scott 
has subsequently recanted the entirety of his testimony. Two other 
witnesses were jailed for 13 months and threatened with loss of custody 
over their children to induce their testimony. Each woman was not only 
released from jail and allowed to retain custody, but also provided a rent-
free apartment and $150 per week stipend for several years after her 
stint on the witness stand. At the time Bell, Bottom and Washington were 
tried, and during their subsequent appeals, the FBI falsely contended it 
had "nothing relevant" regarding their case. As is plainly shown in the 
accompanying January 24, 1974 memo from G.C. Moore to W.R. 
Wannall, this was no accident; the Bureau was quite concerned to insure 
that it could not be identified as the source of information being 
presented by the state. It thus avoided being compelled to disclose 
evidence which might have served to exonerate the defendants or bring 
about reversal of their convictions. As of this writing, all three men 
remain in prison after 15 years. 138  
 
 
 
Memo showing the care taken by the FBI to hide the fact that it had 

Page 37 of 44The COINTELPRO PAPERS - Chapter 5: COINTELPRO - Black Liberation Moveme...

12/26/2002http://ndnrights.org/cointelpro/cp5b.html



gathered evidence which might have served to exonerate the New York 
Three. The coverup continued into the 1980s, and to an unknown extent 
goes on at present.  
 
 
 

  
 
 
Like the case of Geronimo Pratt, both the Dhoruba Moore case and that 
of the New York Three are bound up in the context of the FBI’s 
COINTELPRO activities regarding the Newton-Cleaver split. These 
activities- as are partially reflected in the accompanying excerpt from a 
February 2,1971 Hoover Airtel to 29 SACs (see document) - left the BPP 
in divisive opposing factions, each utterly unable to provide coherent 
legal defense to its membership. That the FBI and cooperating police 
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agencies capitalized upon this situation to the utmost has become 
increasingly apparent.  
 
On other fronts, the Bureau engaged in a range of anti-Panther 
counterintelligence operations which ranged from the orchestration of 
murder to attempts to deny funding to BPP legal defense efforts. An 
example of the former may be found in the FBI’s assistance to its allies in 
the LAPD’s CCS to set up the celebrated prison author (and honorary 
BPP Field Marshal), George Jackson, for assassination inside San 
Quentin on August 21, 1971, and its subsequent use of the incident as 
the basis for accusations intended to neutralize Angela Y. Davis, head of 
Jackson’s defense organization and a leading Panther-associated 
spokesperson. 139 On the latter count, as the accompanying May 21, 
1970 memo from the New York SAC (see page 162) makes clear, efforts 
were undertaken (successfully, as it turned out) to utilize the earlier 
mentioned spurious information concerning BPP "anti-Semitism" to dry 
up legal defense contributions flowing from individuals such as Leonard 
Bernstein, wealthy conductor of the New York Philharmonic, to the 
Panther 21. 140  
 
According to the Senate Select Committee, other targets dealt with by 
the Bureau in a fashion comparable to that used against Bernstein 
included author Donald Freed (who headed the "Friends of the Panthers" 
organization in LA), Ed Pearl of the Peace and Freedom Party, the 
actress Jane Fonda, "the [unidentified] wife of a famous Hollywood 
actor," an unidentified "famous entertainer," and an employee of the 
Union Carbide Corporation, among others. 141 In each case, 
COINTELPRO actions were undertaken which "would be an effective 
means of combating BPP fund raising activities among liberal and naive 
individuals." 142  
 
Elsewhere, the FBI utilized the services of an infiltrator to have the 
Sacramento chapter of the BPP print a racist and violence-oriented 
coloring book for children. When the item was brought to the attention of 
Bobby Seale and other members of the Panther leadership, it was 
immediately ordered destroyed rather than distributed. Nonetheless, the 
Bureau mailed copies to companies - including Safeway Stores, Inc., 
Mayfair Markets and the Jack-In-The-Box Corporation - which had been 
contributing food to the party’s Breakfast for Children program, in order to 
cause the withdrawal of such support. 143 In the same vein, anonymous 
letters were mailed to the parishioners and bishop of a San Diego priest, 
Father Frank Curran, who had been allowing the Panthers to use his 
church as a Breakfast for Children serving facility, in order that use of the 
church be withdrawn and Father Curran transferred to "somewhere in the 
State of New Mexico for permanent assignment." 144  
 
 
 
Self-congradulatory Airtel describing the success of the COINTELPRO 
attending the "Newton-Cleaver Split" in terms of "rising dissention within 
the BPP causing serious morale problem and strained relationship among 
Panther hierarchy," which caused a rapid disintegration of the Party.  
 
 
 

Page 39 of 44The COINTELPRO PAPERS - Chapter 5: COINTELPRO - Black Liberation Moveme...

12/26/2002http://ndnrights.org/cointelpro/cp5b.html



 
 
 

Page 40 of 44The COINTELPRO PAPERS - Chapter 5: COINTELPRO - Black Liberation Moveme...

12/26/2002http://ndnrights.org/cointelpro/cp5b.html



  
 
 
Considerable COINTELPRO attention was also focused upon The Black 
Panther newspaper because, as was observed by FBI headquarters in 
1970, "The BPP newspaper has a circulation of .. 139,000. It is the voice 
of the BPP and if it could be effectively hindered, it would result in 
helping to cripple the BPP." 145 The methods employed for this purpose 
included an unsuccessful effort to use the IRS to close The Black 
Panther down and the sending of bogus cards and letters, attributed to 
the Minutemen organization, to the paper’s staff purporting to show that 
the violent right-wing group intended to attack them physically (the 
operation was apparently intended to frighten the staff into quitting or at 
least suspending production of their publication). 146 The Bureau also 
attempted to bring about bankruptcy of the paper by convincing freight 
companies to shift from the general rate pertaining to printed material to 
the "full legal rate allowable for newspaper shipment."  
 
 

Officials advise this increase ... means approximately a forty 
percent increase. Officials agree to determine cosignor in San 
Francisco and from this determine cosignees throughout the 
United States so that it can impose full legal tariff. They believe 
the airlines are due the differences in freight tariffs as noted above 
for the past six to eight months, and are considering discussions 
with their legal staff concerning suit for recovery of deficit... [T] hey 
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estimate that in New York alone [it] will exceed ten thousand 
dollars. 147  

 
 
 
 
Memo outlining plan to deny legal defense funding to the BPP in New York 
from supporters such as Philharmonic conductor Leonard Bernstein. Note 
reliance upon the "anti-Semetic" ploy and involvement of the JDL 
discussed earlier.  
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When such actions failed to engender the desired results, the San Diego 
field office came up with the idea of utilizing a stink-bomb to close the 
paper’s production facility; the San Diego SAC recommended using 
Skatol, "a chemical agent in powdered form ... [which] emits an 
extremely noxiously [sic] odor rendering the premises surrounding the 
point of application uninhabitable." 148 This plan also failed, probably 
because a burglary was required to carry it out, and agents could not 
"achieve entry" into the "area utilized for production of ’The Black 
Panther’." 149 Overall, the Bureau’s counterintelligence offensive against 
this element of "the free press" was undertaken because, in the words of 
the SAC, New York:  
 
 

[The FBI] realizes the financial benefits coming to the BPP 
through the sale of this newspaper. Continued efforts will 
[therefore] be made to derive logical and practical plans to thwart 
this crucial BPP operation." 150  

 
The FBI has admitted that, during the COINTELPRO era proper (1956-
71), it ran some 295 distinct COINTELPRO operations against 
individuals and organizations which - using a broad efinition - may be 
considered as part of the black liberation movement. Of these, 233 were 
aimed at the BPP between 1967 and 1971. 151 The total number of 
fatalities resulting from these brutally illegal activities on the part of the 
nation’s "top law enforcement agency" will probably never be known, nor 
will the number of years spent by innocent people railroaded into prison 
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cells or the number of lives wrecked in somewhat more subtle ways. The 
government has, for obvious reasons, been loath to offer anything 
approximating a comprehensive study of what is known such things, 
even in the midst of such "housecleanings" as the Church Committee 
investigations of the mid-70s.  
 
Under the weight of such ruthless, concerted and sustained repression - 
and despite the incredible bravery with which many of its members 
attempted to continue their work - the Black Panther Party simply 
collapsed. Some of its survivors moved into the essentially militaristic 
Black Liberation Army, founded by BPP member Zayd Malik Shakur (s/n: 
James Costan) and others in New York as early as 1971. 152 Many 
others dropped out of radical activism altogether. By 1974, although 
there was still an Oakland organization bearing the name, the BPP could 
no longer be considered a viable political force by any standard of 
measure. With it, whatever its defects may have been, passed the best 
possibility of Afro-Americans attaining some real measure of self-
sufficiency and self-determination which has presented itself during the 
20th century.  
 
 
 
 

End of Chapter 5  
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